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FlashFlash

– od lat mówimy głośno, że rockblu 
przywidz Festiwal jest imprezą, która 
przede wszystkim promować ma artystów 
rozpoczynających swoją wielką muzyczną 
przygodę – podkreśla anna zulewska, 
dyrektor Gminnego ośrodka kultury  
w przywidzu. 

Energia, rytm i siła wspólnoty 
Wody Martwej Wisły w Błotniku ponownie pulsowały 
energią, rytmicznym dźwiękiem i wewnętrzną siłą wspólnot. 
To czas regat smoczych łodzi – wydarzenia, które kolejny raz 
przyciągnęło do naszego portu załogi z całego regionu.

Wyjątkowe święto w Trąbkach Wielkich 
Takiego wydarzenie w gminie Trąbki Wielkie jeszcze 
nie było. Na trąbeckim stadionie odbył się piknik 
wojskowy „Silna biało-czerwona”. Można było obejrzeć 
sprzęt naszej armii. 
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rockblu – Święto Przywidza 
STĄD WYPŁYWAJĄ NA SZEROKIE WODY 

rockblu przywidz Festiwal przeszedł już do historii. muzyczne święto, któ-

re odbywało się na przywidzkim bulwarze zespołu czerwonych Gitar, jego 

uczestnicy przeżywają do dziś. można więc śmiało powiedzieć, że ciężka 

praca producenta – Gminnego ośrodka kultury – zakończyła się sukcesem, 

a my z niecierpliwością czekamy na kolejną imprezę.
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Czas dojazdu krótszy o połowę 
Co najmniej o połowę skrócił się czas dotarcia ratowni-
ków medycznych do mieszkańców gminy Kolbud. Jest 
to efekt dodatkowego zespołu ratownictwa medyczne-
go, który stacjonuje w kolbudzkim ośrodku zdrowia.
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Czas radości, dźwięków i sztuki  
15 lat temu zakiełkowała idea Faktoria Kultury, któ-
ra dziś stała się znaną i rozpoznawalną marką. Wy-
jątkowy na skalę krajową projekt pokazał, że kultura 
jest ważna i ma moc tworzenia pozytywnych zmian.
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UMOWY PODPISANE

kupią auta  
i zamontują  
podnośnik
Samorządowcy powia-
tu gdańskiego podpisali 
umowy, w  ramach któ-
rych gminy otrzymają 
dof inansowania z  Pań-
stwowego Funduszu Re-
habilitacji Osób Niepeł-
nosprawnych. Pieniądze 
będą wydatkowane na 
zakup samochodów albo 
przebudowę budynku, 
gdzie ma być zainstalo-
wany podnośnik dla osób 
z niepełnosprawnościami.
Na zakupy pojazdów sa-
morządy otrzymały po 
135 tys. zł. Wśród bene-
f icjentów znalazł się: po-
wiat gdański (na potrzeby 
mieszkanek domu pomocy 
w  Zaskoczynie) oraz gmi-
ny Kolbudy i  Przywidz 
(na potrzeby osób z  ŚDS 
w  Marszewskiej Górze). 
Z  kolei miasto Pruszcz 
Gdański otrzymało 165 
tys. zł na przebudowę bu-
dynku Szkoły Podstawowej 
nr 1, gdzie ma być zamon-
towany podnośnik dla osób 

z niepełnosprawnościami.
 – Wśród mieszkańców 
powiatu gdańskiego nie 
brakuje osób z  niepełno-
sprawnościami. Te osoby 
są dla nas bardzo ważne. 
Z  myślą o  nich podejmu-
jemy różne działania. Cie-
szymy się też z  faktu, że 
również samorządy gmin-
ne nie są obojętne na los 
osób z  niepełnosprawno-
ściami i  same podejmują 
się wyzwań, które mają po-
prawić m.in. komfort ich 
życia – komentuje Natalia 
Błońska, członek Zarządu 
Powiatu Gdańskiego.
Dodajmy jeszcze tylko, 
że środki z  PFRON tra-
f ią także do gdańskiego 
Caritas, który pieniądze 
ma przeznaczyć na: zakup 
mikrobusów dla OREW 
Trąbki Wielkie, WTZ Ła-
pino i WTZ Krzywe Koło 
i  modernizację infrastruk-
tury WTZ Krzywe Koło.

(KL)

KONKURENCYJNI NA RYNKU 

ruszyła budowa nowych mieszkań przy ulicy aliny w pruszczu Gdańskim. to kolejna inwe-
stycja realizowana przez towarzystwo budownictwa społecznego – abk. realizacja inwe-
stycji kosztować będzie nieco ponad 6 mln zł, a 75 proc. środków to pieniądze pozyskane 
przez pruszczański samorząd z banku Gospodarstwa krajowego.

tBs buduje 18 mieszkań 
przy aliny 

Projektanci zaplanowali 3-kon-
dygnacyjny budynek z 18 miesz-
kaniami 2-. i  3-pokojowymi. 
Budynek ma być gotowy w paź-
dzierniku przyszłego roku.
 – Zmieniły się przepisy, dla-
tego otrzymaliśmy aż tak duże 
dofinansowanie. Pozostałe pie-
niądze na budowę pochodzą 
z budżetu miasta oraz środków 
własnych TBS-ABK – mówi 
„Panoramie” Andrzej Szymań-
ski, prezes spółki TBS-ABK. 
– Wykonawca zadania został 
oczywiście wybrany w  drodze 
przetargu, a  cena mieściła się 
w  kosztorysie inwestorskim. 
Na mocy porozumienia z mia-
stem wszystkie nowe mieszka-
nia zostaną wynajęte osobom, 
które skieruje do nas prusz-
czański urząd. 
To nie jest oczywiście jedy-
na inwestycja mieszkaniowa, 
która w  ostatnim czasie reali-
zowana jest przez pruszczań-
skim TBS-ABK. Dwa lata 
temu – również przy ulicy Ali-
ny – oddany został do użytku 
także 3-kondygnacyjny budy-
nek, w  którym znajdują się 24 
mieszkania. Ta inwestycja rów-
nież uzyskała dofinansowanie, 
ale tylko w 50%.
TBS-ABK zajmuje się wynaj-
mem mieszkań oraz obsługą 
wspólnot mieszkaniowych – 
głównie na terenie Pruszcza 
Gdańskiego. 
 – Naszymi najemcami są 
dwie grupy osób: partycypan-
ci – osoby, które wpłacą 30% 
wartości budowy mieszkania 
i z tego tytułu otrzymują prawo 

wynajęcia mieszkania oraz 
osoby kierowane przez prusz-
czański magistrat, ponieważ 

właścicielem spółki jest Miasto 
Pruszcz Gdański – tłumaczy 
Andrzej Szymański. 

Niewątpliwym atutem spółki 
jest relatywnie niski czynsz naj-
mu, który w  tej chwili kształ-
tuje się na poziomie 14,80 zł/
m2, gdzie na rynku komercyj-
nym stawka ta wynosi ok. 30 
zł. To powoduje, że wszystkie 
mieszkania w  TBS są wyna-
jęte i  jest jeszcze utworzona 
lista osób oczekujących. Spół-
ka posiada jeszcze działkę, na 
której można zrealizować ko-
lejną inwestycję mieszkaniową. 
Niebawem władze TBS-ABK 
chcą zlecić wykonanie projektu 
i starać się o pozwolenie na bu-
dowę, by ponownie skorzystać 
z 75-procentowej dotacji inwe-
stycji i w przyszłym roku ruszyć 
z kolejną budową. 

(lubek)

N A  T E R E N I E  Z E S P O Ł U  S Z K Ó Ł  O G R O D N I C Z Y C H  
I  O G Ó L N O K S Z T A Ł C Ą C Y C H  W  P R U S Z C Z U  G D A Ń S K I M  

U L .  W O J S K A  P O L S K I E G O  4

S T A R O S T A  G D A Ń S K I  M A R I A N  C I C H O N  
Z A P R A S Z A  M I E S Z K A Ń C Ó W  
P O W I A T U  G D A Ń S K I E G O  
N A  K O N C E R T  

Fo
t.

 M
at

er
ia

ły
 p

ra
so

w
e

 



sierpień 2023 NeWs@pANOrAMApOMOrZA.pL 3

rozmawiamy z posłanką na sejm małgorzatą chmiel

Podsumowanie kadencji Małgorzaty chmiel

- Pani Poseł, dobiega 
końca Pani druga kadencja 
w polskim Sejmie. To czas 
na podsumowanie, co Pani 
najbardziej zapamięta z IX 
kadencji Sejmu?
Rzeczywiście, zbliżamy się 
do końca kadencji, 15 paź-
dziernika czekają nas wybory 
parlamentarne. To będą naj-
ważniejsze wybory po 1989 
roku. Polacy będą decydować 
jaka ma być Polska przez na-
stępne kilkanaście lub nawet 
kilkadziesiąt lat. Czy chcemy 
Polski w  Unii Europejskiej, 
demokratycznej, rozwijają-
cej się, czy Polski zaścianko-
wej, z wysoką inf lacją, bied-
niejącą, powoli wychodzącą 
z Unii Europejskiej.
Pytał Pan co zapamiętam 
z mijającej kadencji Sejmu.
Oczywiście oprócz pande-
mii i  specjalnego trybu po-
siedzeń Sejmu (częściowo 
zdalnie, częściowo na Sali 
Posiedzeń, ale maksymalnie 
46 posłów mogło być jedno-
cześnie na Sali), zapamię-
tam kolejne psucie Polski, 
nocne debaty, żeby jak naj-
mniej Polaków widziało co 

wyprawia partia rządząca, 
skracanie czasu na zadawa-
nie pytania do 30 sekund, 
wyłączanie mikrofonu przez 
Wicemarszałka Terleckiego 
podczas zabierania głosu.
To, co według mnie najistot-
niejsze, to brak Krajowego 
Planu Odbudowy, który dla 
krajów Unii Europejskiej 
jest drugim Planem Mar-
shalla. Do dzisiaj czujemy 
jaką straciliśmy szansę, gdy 
Stalin nie pozwolił Polsce po 
II wojnie światowej przystą-
pić do tego planu odbudowy.
Nie chcę, żeby nasze dzieci 
za kilkanaście lat tak samo 
myślały, ale tym razem 
o  straconej szansie z  Krajo-
wym Planem Odbudowy. 

- Czy zamierza Pani kan-
dydować w nadchodzących 
wyborach?
Tak, namawiało mnie do 
tego bardzo wielu z Państwa. 
Mam cel. Jestem architektem 
i  w Sejmie zajmuję się spra-
wami, na których się znam. 
Inwestycjami dla Pomorza, 
budownictwem, zagospo-
darowaniem przestrzennym 

i polityką mieszkaniową.
Rząd PiS kompletnie nie 
poradził sobie z  zapewnie-
niem mieszkań dla Polaków. 
Państwo wiedzą, że program 
Mieszkanie + okazał się po-
rażką. Nie dość, że nie ma 
tylu mieszkań ile zapowia-
dał Premier Morawiecki, 
ale te, które zostały wybu-
dowane mają bardzo drogi 
czynsz i  wiele uciążliwych 
dla mieszkańców usterek, 
które nie są naprawiane na 
bieżąco.
Pracowałam w  mieszka-
niowym zespole programo-
wym Koalicji Obywatelskiej. 
Chciałabym po wyborach za-
jąć się wdrażaniem naszych 
pomysłów. Kredytem 0% na 
zakup mieszkania, jego re-
mont lub budowę domu, do-
płatą 600 zł miesięcznie do 
najmu i  remontem istnieją-
cych mieszkań gminnych, na 
co planujemy przeznaczyć 10 
miliardów złotych.
Obecnie niemal w  każdej 
gminie są mieszkania, które 
są niezamieszkałe ze względu 
na konieczny remont. Gmin, 
przy obecnej polityce fiskalnej 

rządu nie stać na ich remont. 
Zmienimy to.

- Wspomniała Pani o in-
westycjach na Pomorzu, 
które są według Pani naj-
większym priorytetem?
Każda inwestycja dla lokal-
nej społeczności jest naj-
ważniejsza. Nie możemy 
zapominać o  mniejszych 
miejscowościach. Bardzo 
ważna jest budowa obwod-
nic dla miast powiatowych: 
Sztumu, Starogardu Gdań-
skiego, Malborka i  Kwi-
dzyna, a le jednym z  naj-
istotniejszych zadań jest 
remont zabytkowego Mostu 
Tczewskiego. To zabytek 
inżyniery jny z  XIX wieku. 
Obecny rząd albo nie chce 
dokończyć zaczętego za 
rządów PO-PSL remontu, 
a lbo tego nie potraf i. Do-
kończymy ten remont po 
wyborach.

- Dziękuję za romowę.
Dziękuję. Do zobaczenia 15 
października przy urnach! 
Pamiętajmy, że każdy głos 
ma znaczenie!

Solidarność ZOBOWIĄZUJE

rozMaitoŚci/rekLaMa



zdecydujmy 
na co wydać

tys. zł600
Wspólnie

od 8 do 18.09.2023 r.

Zagłosuj

Czas na Ciebie! 
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MIASTO PRUSZCZ GDAŃSKI

BUDŻET OBYWATELSKI

▪ Doposażenie Parku Centralnego w elementy
małej architektury | projekt nr 1

▪ Budowa boiska wielofunkcyjnego wraz z doposażeniem
placu zabaw w urządzenia dla osób niepełnosprawnych
| projekt nr 3

▪ Renowacja boiska przy ul. Tysiąclecia | projekt nr 5
▪ Monitoring boiska przy ul. Tysiąclecia | projekt nr 6
▪ Budowa ogrodzenia wokół boiska ul. Tysiąclecia

| projekt nr 7
▪ Doposażenie placu zabaw "Czikago"| projekt nr 8
▪ Budowa dwóch kładek drewnianych wraz z ławkami

i koszami | projekt nr 10
▪ Bezpiecznie z Lwem Pruszkiem | projekt nr 11
▪ Zdroje wody pitnej przy miejskich punktach aktywności 

fizycznej | projekt nr 12
▪ Bezpieczne i zadaszone wiaty rowerowe w kluczowych 

punktach miasta Pruszcz Gdański | projekt nr 13
▪ Poszerzenie miejsca otwartej strefy aktywności. Linarium

| projekt nr 14
▪ Rewitalizacja parku pomiędzy ulicami Mickiewicza i Kossaka

wraz z wykonaniem schodów od strony ulicy Soplicy
i utwardzeniem ścieżek pieszych | projekt nr 15

▪ Mural przypominający o Pruszczu Gdańskim z dawnych lat
| projekt nr 16

▪ Zwiększenie atrakcyjności strefy rekreacji
przy Domu Wiedemanna | projekt nr 17

▪ Tor przeszkód + bezobsługowy park linowy | projekt nr 19
▪ Wielkoformatowy podświetlany napis „PRUSZCZ GDAŃSKI”

| projekt nr 20
▪ Odnowienie Parku Piknikowego | projekt nr 21
▪ Rozbudowa siłowni przy ul. Dworcowej | projekt nr 22
▪ Zabezpieczenie siedliska gniazdowań ptaków

na stawie retencyjnym przy ul. Dybowskiego | projekt nr 23
▪ Cykl rodzinnych pikników integracyjnych

- lato w Pruszczu Gdańskim | projekt nr 24
▪ Budowa placu zabaw dla dorosłych przy miejskiej plaży

| projekt nr 26
▪ Hamaki publiczne w parkach miejskich | projekt nr 28
▪ Elektroniczny rozkład jazdy autobusów ZTM | projekt nr 29
▪ Wyposażenie wybiegu dla psów pomiędzy ulicami

Obrońców Wybrzeża i Tysiąclecia | projekt nr 30
▪ Utwardzenie drogi gruntowej prowadzącej

do ROD "CUKROWNIK" od ulicy Gdańskiej | projekt nr 31
▪ Rotacyjny parking miejski przy ul. Wojciecha Kossaka w 

Pruszczu Gdańskim | projekt nr 32
▪ Skwer spacerowo-wypoczynkowy | projekt nr 33

zdecyduj, które projekty 
zostaną zrealizow

ane w
 2024 r.

Zeskanuj kod QR
i zagłosuj on-line! 
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FAKTORIA KULTURY ŚWIĘTOWAŁA 15-LECIE 

15 lat temu zakiełkowała w pruszcz Gdańskim idea Faktoria kultury, która dziś stała się znaną i rozpoznawalną marką. wyjątko-
wy na skalę krajową projekt pokazał, że kultura jest ważna i ma moc tworzenia pozytywnych zmian w społeczeństwie. z piotrem 
pułkowskim, dyrektorem centrum kultury i sportu w pruszczu Gdańskim o Faktorii kultury rozmawia krzysztof lubański.

czas radości, dźwięków, sztuki i wspólnoty

 – Faktoria Kultury to już znana 
marka, rozpoznawalna chyba 
nie tylko na Pomorzu. Skąd 
wziął się pomysł na tego typu 
cykl wydarzeń? 
 – W całości jest to autorski po-
mysł rodem z  Pruszcza Gdań-
skiego. Wtedy chcieliśmy ożywić 
wybudowany właśnie amfiteatr. 
Po pierwszym koncercie Sta-
nisława Soyki, z  niezbyt liczną 
publicznością, pojawiła się mą-
cąca spokój myśl – co osiągniemy 
w przyszłości, czy to ma faktycz-
nie sens. Później, było  spotkanie 
z  Adamem Orzechowskim, dy-
rektorem Teatru Wybrzeże i ko-
lejne,                  w czasie którego 
zobaczył nasz pierwszy, a  raczej 
pierwotny (bo dzisiaj, po latach 
wygląda zgoła inaczej) amfiteatr, 
by zaproponować współpracę. 
W pierwszej chwili oniemiał, ale 
nie dlatego, że to było złe miej-
sca, tylko dlatego, że to nie był 
teatr i na naszą scenę w plenerze 
trzeba było przenosić dosłownie 
wszystko co wiąże się z  wysta-
wieniem sztuki. To trochę tak 
jakby zburzyć budynek i  zasta-
wić scenę wraz ze scenografią 
pośród wspaniałych okoliczności 
przyrody. Na początku warun-
ki były spartańskie, ale udało się 

przezwyciężyć wszystkie niedo-
godności i  dziś możemy cieszyć 
się sukcesem. Śmiem twierdzić, 
że nasz wspólny projekt teatralny 
jest ewenementem na skalę ogól-
nopolską. W tym miejscu należą 
się ogromne słowa uznania dla 
całej ekipy Teatru Wybrzeże za 
wysiłek, jaki wkłada w przygoto-
wanie każdego spektaklu. 
 
– W tym roku pogoda była 
szczególnie złośliwa. Miało to 
swoje odbicie we frekwencji?
 – Tak złej pogody nie mieliśmy 
podczas żadnego z ubiegłych lat. 
Mimo to, na długo przed roz-
poczęciem niektórych spektakli, 
na widowni zajmowane były już 

pierwsze miejsca. Nie miał na to 
wpływu również fakt, że spektakl 
grany był na naszej scenie nieje-
den raz. To pokazuje, że nie bra-
kuje osób, które lubią teatr. Jest to 
również dowód na to, że Fakto-
ria Kultury, a tym bardziej Teatr 
Wybrzeże mają swoją wyrobioną 
markę i ludzie doskonale wiedzą, 
po co tu przychodzą. Tak dużo 
osób przychodzi nie tylko na so-
botnie przedstawienia, ale także 
na piątkowe koncerty i niedzielne 
spektakle dla dzieci. Świadczy to 
o tym, jak bardzo ludzie złaknieni 
są kultury.

 – Kiedy 15 lat temu rusza-
liście z realizacją pomysłu, 
sądziliście że osiągniecie tak 
ogromny sukces?
 – Nie patrzyliśmy na początku 
w  ten sposób, raczej jak na pro-
jekt sezonowy i nie braliśmy pod 
uwagę nawet faktu, że Faktoria 
Kultury organizowana będzie 
przez 15 lat. W głowie czaiła się 
natrętna myśl, ale od tego są wła-
śnie marzenia – prawda? Muszę 
jednak powiedzieć, że każdego 
roku obawiamy się, czy staniemy 
na wysokości zadania i  zorgani-
zujemy kolejną edycję. Mam tu 
na myśli przede wszystkim kwe-

stie finansowe, ale również pogo-
dowe – bo z każdym rokiem po-
goda jest coraz gorsza. Zła pogo-
da zaczęła przeszkadzać znacznie 
mniej, kiedy zamontowano zada-
szenie amfiteatru, które nie tylko 
chroni w czasie ulewy, ale także 
podczas upałów – szczególnie 
w  czasie niedzielnych przedsta-
wień dla dzieci, które – ku nasze-
mu ogromnemu zdziwieniu – biją 
rekordy frekwencji. Cieszymy się, 
że tak dużo ludzi nas odwiedza, bo 
Faktorię Kultury robimy właśnie 
z myślą o  ludziach. Publiczności 
też należy się ogromny szacunek, 
gdyż pomimo natłoku różnego 
rodzaju atrakcji w  Trójmieście 
i okolicach, wolny czas spędzają, 

uczestnicząc w wydarzeniach or-
ganizowanych w  ramach Fakto-
rii Kultury. Niektórzy – w czasie 
złej pogody – nie wybierają te-
lewizji czy platformy streamin-
gowej, ale naszą ofertę. Kon-
kurencję mamy przeogromną,                                                                          
ale publiczności nigdy nam nie 
brakowało i z tego faktu jesteśmy 
niezwykle dumni.

 – Jak już mówimy o frekwen-
cji, to proszę powiedzieć, ile 
osób odwiedziło          w tym 
roku Faktorię Kultury?
 – Małe podsumowanie zrobili-
śmy w  połowie sezonu. Według 
naszych szacunków, bo przecież 
udział w  wydarzeniach nie jest 
biletowany, na spektaklach piąt-
kowych i  niedzielnych pojawiło 
się prawie 11 tysięcy osób. Z kolei 
w  koncertach uczestniczyło po-
nad 5 tysięcy osób. W lipcu naj-
większą frekwencją cieszyły się 
występy zespołów Lemon i KSU. 

 – Wiele osób pracuje nad 
przygotowaniem wydarzeń 
w ramach Faktorii Kultury?
 – W zależności od dnia nad przy-
gotowaniem wydarzenia pracuje 
od kilkunastu do kilkudziesięciu 
osób. Najbardziej pracochłon-
nym zajęciem są przedstawienia, 

gdzie jest dużo scenografii, „prze-
biórek” i ruchu aktorskiego. Jed-
ną z takich sztuk była chociażby 
„Awantura w  Choggi”, która 
wymagała potężnego nakładu 
pracy.

 – Śmiało można powiedzieć, 
że Piotr Pułkowski to spiritus 
movens Faktorii Kultury. 
W ciągu 15 lat na pewno zda-
rzyły się historie, które szcze-
gólnie zapadły Ci w pamięci?
 – Tylko raz w 15-letniej historii 
zdarzyło nam się – ze względu 
na pogodę –przerwać koncert, 

ponieważ bezpieczeństwo ludzi 
jest dla nas najważniejsze. Abra-
dAb, bo właśnie on wtedy wystę-
pował, niemal obraził się na nas, 
ale w końcu doszliśmy jednak do 
porozumienia. Zabawna historia 
zdarzyła się podczas spektaklu, 
kiedy jeden z  reżyserów wpadł 
na pomysł, by w przedstawieniu 
„wystąpiła” żywa krowa. Zwie-
rzę nigdy wcześniej nie wystę-
powało w cyrku, a tym bardziej 
w teatrze, dlatego nie było oswo-
jone z obecnością tak dużej pu-
bliczności i  hałasu scenicznego. 
Przed przedstawieniem krowa 

była spokojna i pasła się, ale kie-
dy zaczął się harmider, zwie-
rzę z wrażenia zrobiło przewrót 
w przód. Mućka krzywdy sobie 
nie zrobiła, za to wszyscy najedli 
się strachu. Dziś możemy sobie 
z tego żartować, że rola przerosła 
możliwości krowy, która miała 
tylko stać i  skubać trawę. Była 
też sztuka, traktująca o  wybry-
kach młodzieży, gdzie w  jednej 
z  bardzo ekspresywnych scen 
nie brakowało wulgaryzmów. 
W  jednej ze sceny padło słowo 
„spier…aj” i  wtedy jeden z  wi-
dzów nie wytrzymał, wstał i rzu-
cił na odchodne „To ja spiera…
am”, na co aktor odpowiedzieli 
mu „nara”, a publiczność nagro-
dziła całą sytuację gromkimi 
oklaskami. 

 – Są w Twoim notesie zapi-
sane nazwiska gwiazd, które 
chciałbyś jeszcze ściągnąć do 
Pruszcza Gdańskiego?
 – Oczywiście i to całkiem spo-
ro. Są też i  gwiazdy, z  którymi 
rozmawiałem, ale jeszcze nie do-
szliśmy do porozumienia, ponie-
waż np. nie grają imprez, które 
nie są biletowane. Nie poddaję 
się, walczę dalej i  w  niektórych 
przypadkach udaje się przekonać 
gwiazdę do koncertu w Pruszczu 
Gdańskim. Nie oznacza to jed-
nak, że przyjeżdżają do nas pod-
rzędni artyści. Gościliśmy rów-
nież gwiazdy topowe. Przeło-
mowym momentem był występ 
gwiazdy zagranicznej, a mam tu 
na myśli szkockiego wokalistę 
Raya Wilsona. Ogromną radość 
czułem z  niesamowitego kon-
certu znanego na całym świe-
cie polskiego zespołu Riverside, 
ale i występów polskich gwiazd 
– Lao Che, Kaśki Sochackiej 
i Korteza. Nie chciałabym wpro-
wadzać gradacji, ale myślę, że 
właśnie te koncerty stanowiły 
pewien przełom w 15-letniej hi-
storii Faktorii Kultury.

 – Dziękuję za rozmowę.

kuLtura
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SZEFOWIE RAD NA ŻUŁAWACH

niecodzienni goście
Na zaproszenie Justyny 
Słowińskiej – przewodni-
czącej Rady Gminy Cedry 
Wielkie odbyło się plenero-
we spotkanie Zarządu Fo-
rum Przewodniczących Rad 
Gmin i  Powiatów Pomorza, 
który działa przy gdańskim 
oddziale Fundacji Rozwoju 
Demokracji Lokalnej. Nie-
codziennym gościom zapre-
zentowano m.in. potencjał 
sportowo-rekreacyjny i tury-
styczny naszej gminy.
- Bazy sportowej może nam 
pozazdrościć niejedna pol-
ska gmina. Dumni jesteśmy 
przede wszystkich z  hali 
w idow iskowo-spor towej 
w  Cedrach Wielkich i  por-
tu jachtowego w  Błotniku. 
Dlatego przede wszystkim 
te dwa obiekty pokazaliśmy 
naszym gościom, a dodatko-
wo na wodach w  Błotniku 
przygotowaliśmy pokazowe 

zajęcia na marinerach, które 
przedstawiły nasz edukacyj-
ny potencjał w  obszarze że-
glarstwa – komentuje Janusz 
Goliński, wójt gminy Cedry 
Wielkie.
Utworzenie forum, w  któ-
rym działa również Justyna 
Słowińska, miało swój okre-
ślony cel.
 – Wspólnymi siłami stara-
my się rozwiązywać proble-
my, które spotykamy w  cza-
sie pracy w radach gmin albo 
miast. Dodatkowo organizo-
wane są szkolenia i sympozja, 
podczas których pogłębiamy 
swoją wiedzę z  funkcjono-
wania jednostek samorządu 
terytorialnego, dodatkowych 
obowiązków czy uprawnień 
posiadanych przez rady – 
dodaje przewodnicząca ce-
drowskiej rady gminy.

(KL)

50 lecie  

Gminy Pruszcz Gdański

życie gMiny cedry wieLkie

W ó j t  g m i n y  c e d r y  w i e l k i e
w r a z  z  p r z e w o d n i c z ą c ą  r a d y  g m i n y

z a p r a s z a j ą  n a
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Przedstawienie teatralne TEATR BARNABY| TEATR LALEK

n
k I C e d r y  W i e l k i e

ul. Osadników Wojskowych 21

2.09.2023 r.

Uczestnictwo w wydarzeniu jednoznaczne jest ze zgodą na
zamieszczenie przez organizatorów wizerunku uczestników,

utrwalonego podczas imprezy w celach promocyjnych.
 

13.00 Msza św. dziękczynna w kościele p.w. św. Aniołów Stróżów w Cedrach Wielkich

14.00 - 17.30 Rozstrzygnięcie konkursów, występy lokalne, zabawa animacyjna

16.30 Zespół AlTER Maanam
18.00

20.00
konkursy z nagrodami
stoiska wystawiennicze
animacje dla dzieci 
STREFA CZYSTEGO POWIETRZA
turniej o złotego kłosa
foodtrucki
dmuchańce, gry i zabawy
POKAZY STRAŻACKIEIN
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Gwiazda wieczoru zespół

RATOWAĆ SPUŚCIZNĘ PO PRZODKACH

kościół w trutnowach będzie poddany renowacji. prace będą możliwe dzięki środkom, które parafia otrzyma z rządowego pro-
gramu odbudowy zabytków.

Milion na kościół w trutnowach

Żuławskich zabytków jest 
niewiele, a  o  te ocalałe trze-
ba dbać i  pielęgnować je, by 
przetrwały dla następnych 
pokoleń. Kilka lat temu gmi-
na Cedry Wielkie realizo-
wała projekt, w  ramach któ-
rego remontowano zabytki – 
przede wszystkim świątynie 

– znajdujące się m.in. na te-
renie naszej gminy. Na ten 
cel pozyskano środki z  Unii 
Europejskiej.
 – Cieszę się, że przynajmniej 
projekt remontu kościoła 
w Trutnowach zyskał aproba-
tę i  paraf ia otrzyma blisko 1 
milion złotych z  Rządowego 

Programu Odbudowy Za-
bytków. Pieniądze będą wy-
dane na remont najbardziej 
zniszczonych części elewacji 
świątyni – mówi nam Janusz 
Goliński, wójt gminy Ce-
dry Wielkie. – Gros obiek-
tów wpisany jest do reje-
strów zabytków. Będziemy 

zabiegać o  środki f inansowe 
z  różnych źródeł, by ratować 
spuściznę po naszych przod-
kach żyjących na Żuławach 
Gdańskich. Każdy grosz jest 
potrzebny, a  my dołożymy 
wszelkich starań, by zabyt-
kom w gminie Cedry Wielkie 
nic nie zagrażało, by mogły 

cieszyć oko mieszkańców 
i zwiedzających.
Dodajmy na koniec, że 
z  wiadomością o  dotacji 
i  symbolicznym czekiem do 

trutnowskiej paraf ii przy-
jechał poseł Kazimierz 
Smoliński.

(GR)
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KOWALE

otwarto nowe boisko 
Mieszkańcy Kowal, miłośnicy 
gier zespołowych, doczekali się 
nowego, wielofunkcyjnego bo-
iska. Obiekt powstał na placu 
rekreacyjnym przy ul. Pilotów. 
 – Jeszcze kilka lat temu w Ko-
walach, najliczniej zamieszkanej 
miejscowości gminy nie było 
porządnego, ogólnodostępnego 
boiska, na którym można po-
grać np. w koszykówkę – mówi 
wójt gminy Kolbudy Andrzej 
Chruścicki. – Dziś takie obiek-
ty mamy przy metropolitalnej 
szkole podstawowej i właśnie tu, 
na ulicy Pilotów. To bez wątpie-
nia bardzo potrzebne inwesty-
cje, które służą rekreacji lokalnej 
społeczności i pomagają zachę-
cić młodzież do aktywności fi-
zycznej. To także kolejny obiekt, 
na którym możliwa będzie or-
ganizacja gminnych zawodów 
sportowych.
Nowe boisko ma wymiary 
19x32 metry i  ze wszystkich 
stron jest otoczone siatką.
Przedsięwzięcie zostało zre-
alizowane dzięki finansowe-
mu wsparciu z  Europejskiego 
Funduszu Rolnego na Rzecz 
Rozwoju Obszarów Wiejskich: 
Europa Inwestująca w Obszary 
Wiejskie. 
We współpracy z Lokalną Gru-
pą Działania „Trzy Krajobrazy” 
gmina pozyskała na budowę 
boiska kwotę 217 410 złotych, 

a  łączna wartość zadania wy-
niosła 369 000 złotych.
Jest to kolejna inwestycja słu-
żąca aktywnemu wypoczynko-
wi na świeżym powietrzu jaką 
zrealizowano na placu przy ul. 
Pilotów. W ostatnich latach na 
zaniedbanym wcześniej terenie 
powstał nowoczesny plac za-
baw dla najmłodszych, a  także 
kolejka tyrolska i  wiata rekre-
acyjna z miejscem do grillowa-
nia. W  fazie przygotowań jest 
kolejne przedsięwzięcie, jakim 
będzie budowa skateparku. Ze 
względów proceduralnych pro-
jekt ten musi jednak poczekać 
na realizację.
 – Lubimy grać w koszykówkę 
i piłkę nożną, ale kosze są trochę 
wysoko – usłyszeliśmy od malu-
chów nieszczędzących wysiłku 
w dorzuceniu piłką na wysokość 
obręczy. Znacznie łatwiej szło 
przedszkolakom umieszczanie 
futbolówki w bramkach.
W uroczystym otwarciu boiska 
wziął udział Andrzej Chruścic-
ki i  członkowie rady sołeckiej 
Kowal. W  wydarzeniu uczest-
niczyła również posłanka Mag-
dalena Sroka. Stronę zaanga-
żowaną w pozyskanie środków 
finansowych reprezentowała 
Emilia Grzyb, prezes LGD 
„Trzy Krajobrazy”.

(RN)

życie gMiny koLBudy

POZOSTAJĄ PIĘKNE, CIESZĄC OKO I UCHO

około setka aut, popularnych „Garbusów” i „ogórków”, zaparkowała na terenie przy Gminnej przystani Żeglarskiej w kolbudach. 
to uczestnicy kolejnej edycji „Garbus blues Festiwal”. 

Miłośnicy „garbusów” i „flagówki” spotkali 
się w kolbudach

Legendarne marki Volkswage-
na przejechały ulicami gminy 
pokonując trasę z  obozowego 
miasteczka nad jeziorem do 
Kowal. Kawalkadę zadbanych 
aut, z  których znaczna część 
opuściła fabrykę przed kilku-
dziesięciu laty, obserwowało 
wielu mieszkańców.
  – Trudno sobie wyobrazić, 
jakie historie wiążą się z  tymi 
pojazdami, które od kilku de-
kad służą kolejnym pokole-
niom – komentował starszy 
pan obserwujący przejazd. – 
Auta mają zapewne setki tysię-
cy przejechanych kilometrów, 
wielokrotnie zmieniały właści-
cieli, a wciąż pozostają piękne, 
ciesząc oko i ucho. Dobrze, że 
jest tak wielu pasjonatów, któ-
rzy pielęgnują te legendarne 
samochody.
Nic dodać, nic ująć. Volkswa-
geny prezentowały się pięknie 
zarówno na trasie, jak i w „gar-
busowym” miasteczku, gdzie 

zainteresowani z  bliska mogli 
przyjrzeć się zadbanym, lśnią-
cym autom i  zrobić sobie pa-
miątkowe zdjęcia. Właściciele 
aut chętnie opowiadali o  swo-
ich perełkach i modyfikacjach, 
jakim poddawali pojazdy.
 – Często słyszę pytania o to, ile 
pieniędzy i czasu poświęcam na 
doprowadzenie auta do takiego 
stanu – mówił właściciel jedne-
go z  „Garbusów”. – Przyznam 
szczerze, że nawet tego nie li-
czę. Każda minuta przy tym 
samochodzie to dla mnie czy-
sta przyjemność. Nie patrzę na 
zegarek. Gdy siadam za kie-
rownicą czy otwieram maskę, 
czas staje w miejscu. A pienią-
dze? Myślę, że każda złotówka 
przeznaczona na ten cel, to do-
brze ulokowana kasa. Ja, moja 
żona i  dzieci kochamy to auto 
i kochamy klimat tych zlotów, 
na których spotykamy podob-
nych nam ludzi z pasją.
Podczas zlotu nie brakowało 

konkursów i atrakcji dla miło-
śników motoryzacji. Wybrano 
również najpiękniejsze auto, 
zostało nim seledynowy Gar-
bus z przyczepką. Jego właści-
ciel odebrał nagrodę z rąk wójta 
Andrzeja Chruścickiego. 
 – Impreza na stałe wpisała się 
do kalendarza wydarzeń or-
ganizowanych na terenie na-
szej gminy i  cieszy się dużym 
zainteresowaniem naszych 
mieszkańców – mówi Andrzej 
Chruścicki. – To gratka dla 
miłośników motoryzacji, mu-
zyki bluesowej oraz sportu, bo 
równolegle, tuż za płotem roz-
grywany jest „Beach Bowl Kol-
budy”, czyli ogólnopolski festi-
wal futbolu flagowego, który 
gromadzi m.in. zawodowych 
graczy występujących w  lidze 
futbolu amerykańskiego. Dzię-
kuję organizatorom „Garbus 
Blues Festiwal” za moc atrak-
cji, jakie po raz kolejny serwu-
ją i  cieszę się, że jako gmina 

możemy współuczestniczyć 
w tym przedsięwzięciu.
O  oprawę muzyczną wyda-
rzenia zadbały grupy: Classic 
Split, Alexander Dolgov, Daryl 

Strodes Band i Vanesa Harbek.
Turniej futbolu flagowego 
wygrała natomiast drużyna 
gospodarzy, SAKiS Kolbu-
dy. O  główne trofeum, czyli 

Puchar Wójta Gminy Kolbudy 
rywalizowało osiem zespołów. 

(RN)
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OKOLICA ZYSKUJE NOWY BLASK

Leśna i raduńska oddane do użytku
Dobiegły końca prace przy 
modernizacji ulic Leśnej i Ra-
duńskiej w Kolbudach. Wysłu-
żone, klawiszujące, betonowe 
płyty zastąpiła równa, asfalto-
wa nawierzchnia. Wykonano 
odwodnienie, zamontowano 
oświetlenie i  –dla poprawy 
bezpieczeństwa – umocniono 
skarpę wzdłuż ulicy Leśnej.
 – Oddajemy do użytku nowe 
drogi, o budowę których oko-
liczni mieszkańcy zabiegali od 
wielu lat – mówi wójt gminy 
Kolbudy Andrzej Chruścic-
ki. – Z  inwestycji skorzystają 
też interesanci odwiedzający 
gminną spółkę Reknica oraz 
klienci pobliskiej stacji dia-
gnostycznej. To intensywnie 
uczęszczany rejon w  samym 
niemal centrum Kolbud. Oko-
lica zyskuje teraz nowy blask, 
a  chodnik prowadzący w kie-
runku lasu zachęca do rodzin-
nych spacerów.
Zadowolenia z  nowych dróg 
nie kryją mieszkańcy, którzy 
podkreślają, że nowe chodni-
ki, asfalt i oświetlenie istotnie 
wpłynęły na estetykę tej części 
Kolbud. Nie mniej ważne jest 
również odwodnienie regular-
nie zalewanej dotąd drogi.
 – Wiele lat musieliśmy cze-
kać na tę inwestycję, ale efekt 
końcowy pokazuje, że było 

warto uzbroić się w  cierpli-
wość – usłyszeliśmy od miesz-
kańca przyglądającego się uro-
czystości. – Pozbyliśmy się 
w końcu błota, kałuż i starych 
płyt, na których można było 
uszkodzić zawieszenie lub 
oponę. Na osiedlu panuje teraz 
większy porządek. Mogę po-
wiedzieć, że to już dość leciwe 
osiedle przeżywa swoją drugą 
młodość.

Na realizację zadania sa-
morząd otrzymał dof i-
nansowanie w  kwocie 883 
660 złotych z  Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg. 
W  kosztach inwestycji 
partycypowało Nadleśnic-
two Kolbudy, które wspar-
ło budowę kwotą 100 000 
złotych. Pozostałą część 
przedsięwzięcia drogowe-
go wycenionego na 2,7 mln 

złotych stanowiły środki 
z budżetu gminy.
Inwestycja obejmowała prze-
budowę drogi z  nawierzchnią 
asfaltową i  jednostronnym 
chodnikiem, oświetleniem 
oraz kanalizacją deszczową na 
łącznym odcinku około 590 
metrów.

(RN)
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REALIZUJĄ SZKOLNE INWESTYCJE WARTE BLISKO 20 MILIONÓW ZŁOTYCH

Już za kilka dni rusza kolejny rok szkolny. będzie on szczególnie wyjątkowy dla dwóch szkół, których organem prowadzą-
cym jest powiat gdański. od września w zespole szkół ogrodniczych i ogólnokształcących w pruszczu Gdańskim i zespole 
szkół technicznych w rusocinie uczyć się będzie ok. dwóch tysięcy uczniów, a w tej chwili prowadzone są jeszcze w nich 
inwestycje, które kosztować będą niemal 20 mln zł.

ogromna szansa na rozwój szkół  
w rusocinie oraz Pruszczu gdańskim

Najpoważniejsze prace wyko-
nywane są na terenie szkoły 
w  Rusocinie. Tam prowadzony 
jest kapitalny remont głównego 
budynku szkolnego. Najważ-
niejszym zadaniem jest jednak 
rozbudowa szkoły, dzięki czemu 
uczniowie będą mogli korzystać 
z  sześciu nowych pomieszczeń 
warsztatowych.

POMORSKI RYNEK 
PRACY POTRZEBUJE 
BUDOWLAńCÓW
– Na koniec czerwca nasza szko-
ła liczyła ok. 650, a od września 
będzie już 820 uczniów. Przypo-
mnę, że jeszcze kilka lat temu 
w Rusocinie kształciło się ponad 
300 osób. Myślę jednak, że jest 
to przede wszystkim pokłosie 
zmian, które wprowadziliśmy 
i  efekt uruchomienia nowych 
kierunków kształcenia – mówi 
„Panoramie” Robert Aszyk, dy-
rektor Zespołu Szkół Technicz-
nych Centrum Kształcenia Za-
wodowego w Rusocinie.
Od września wśród nowych kie-
runków zacznie funkcjonować 
technik poligrafii i grafiki cyfro-
wej oraz technik odnawialnych 
źródeł energii. W  branży bu-
dowlanej uruchomiona zostanie 
natomiast klasa wielozawodowa, 
gdzie uczniowie odbywać będą 
zajęcia praktyczne u  pracodaw-
ców, a w szkole będą prowadzone 
dla nich zajęcia ogólne. Wybór 
takich kierunków kształcenia 
nie był przypadkowy.
– Zrobiliśmy rozeznanie na 
miejscowym rynku pracy, któ-
ry właśnie w  tych zawodach 
potrzebuje najwięcej fachow-
ców. Takie są również zaintere-
sowania młodzieży. Poza tym 
stawiamy na nowoczesność – 
podkreśla Robert Aszyk. – Na 
całym Pomorzu panuje deficyt 

pracowników w branży budow-
lanej, dlatego wyszliśmy naprze-
ciw potrzebom pracodawców. 
Zawodem z przyszłością jest też 
mechatronik. Nic więc dziwne-
go, że w  tym roku odnotowa-
liśmy ogromne zainteresowa-
nie szkołą branżową drugiego 
stopnia – właśnie w  zawodach: 
mechatronik, mechanik pojaz-
dów samochodowych, ale także 
technik żywienia i  agrotronik 
mechanizacji rolnictwa. Cieszy 
fakt, że dorośli właśnie w naszej 
szkole chcą zdobywać wykształ-
cenie, które pozwoli im potem 
znaleźć odpowiednią pracę.

OTRZYMAJĄ UNIJNE 
PIENIĄDZE NA KSZTAŁCENIE 
ZAWODOWE Z URZĘDU 
MARSZAŁKOWSKIEGO
Zarząd Powiatu Gdańskiego 
wspólnie z dyrekcją szkoły pod-
jęli decyzję o  rozbudowie szko-
ły w  Rusocinie, co kosztować 

będzie w  sumie ponad 8 mln 
zł. W  tej chwili budowany jest 
pawilon, w  którym znajdzie się 
miejsce na 6 nowych pracowni 
kształcenia technicznego bran-
żowego. Wiadomo też, że po-
wiat otrzyma unijne środki na 
kształcenie zawodowe. Wnio-
sek dotyczył rozwoju zawodu 
mechatronika oraz technika ży-
wienia i usług hotelarskich. Pie-
niądze przeznaczone będą na 
prowadzoną właśnie rozbudowę 
szkoły i  wyposażenie pracowni 
oraz dodatkowe wsparcie mery-
toryczne uczniów i nauczycieli.
– To nie koniec prac budow-
lanych, które w  tej chwili 

prowadzimy na terenie naszej 
szkoły. Modernizowane są po-
zostałe pracownie, które będą 
integralną częścią powstającego 
pawilonu. Złożony został też 
wniosek na pozyskanie pienię-
dzy, dzięki którym mogliby-
śmy wyposażyć ekopracownię, 
z  której korzystać będą ucznio-
wie Technikum Odnawialnych 
Źródeł Energii. Z kolei z resor-
tu edukacji chcemy pozyskać 
środki na wyposażenie pra-
cowni poligraficznej  – mówi 
dyrektor Aszyk. – Dodam tyl-
ko, że prowadzony jest jesz-
cze remont głównego budynku 
szkoły i  montowane jest nowe 

ogrodzenie wokół terenu szkoły 
i wymieniana kostka na wszyst-
kich ciągach pieszo-jezdnych. 
Od naszego partnera Flextronics 
z Tczewa otrzymaliśmy dwa ro-
boty przemysłowe, które już od 
września posłużą nauce w zawo-
dzie mechatronika. Szkoła stara 
się też o pieniądze na utworzenie 
Branżowego Centrum Usług. 
Pieniądze miałyby posłużyć na 
budowę obiektu łączącego szko-
łę z  internatem. W nowym bu-
dynku odbywałyby się dodat-
kowe szkolenia osób, które będą 
chciały poszerzać swoją wie-
dzę i  umiejętności w  zawodzie 
mechatronika.
– Tak naprawdę byłby to zu-
pełnie nowy podmiot działający 
w naszej szkole. Centrum chce-
my prowadzić w partnerstwie ze 
Stowarzyszeniem Inżynierów 
Polskich oraz Międzynarodową 
Akademią Nauk Stosowanych 
w  Łomży, z  którą współpracu-
jemy już od wielu lat – zauważa 
Robert Aszyk.
BYŁY „KATOLIK” MA SIĘ 
STAĆ MIEJSKĄ PEREŁKĄ

Jeszcze do niedawna pruszczań-
ski „ogrodnik”  przypominał 
istny plac budowy, gdzie ekipy 
budowlane walczyły na kilku 
polach. 
Aktualnie w budynku głównym 
prowadzony jest gruntowny re-
mont korytarzy. Wymieniane są 
podłogi, a przy okazji odnawia-
ne są ściany. W  czasie wakacji 
remontowano też boisko piłkar-
skie ze sztuczną nawierzchnią.
 - W  dawnym budynku inter-
natu prowadzony jest kapitalny 
remont pierwszego piętra, łącz-
nie z  kompleksową wymianą 
wszelkich instalacji i  stolarką 
drzwiową. Prace trwają również 
w  budynku, gdzie jeszcze do 
niedawna funkcjonowała szkoła 
katolicka. Liczymy, że uda nam 
się wygospodarować dziewięć 
klasopracowni, które zostaną 
odświeżone i wyposażone na po-
trzeby technikum architektury 
krajobrazu i  klas ogrodniczych. 
Co ciekawe, historycznie był to 
pierwszy budynek szkoły, gdzie 
fachu uczyli się przyszli ogrod-
nicy. Można więc powiedzieć, 
że wracamy do korzeni – mówi 
nam Krzysztof Niecko, dyrektor 
Zespołu Szkół Ogrodniczych 
i  Ogólnokształcących w  Prusz-
czu Gdańskim.
Jak zapowiada dyrektor, plany 
dotyczącego tego budynku są 
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WALCZĄ O AMBULANS DO CEDRÓW WIELKICH

czas dojazdu do pacjenta skrócił się o połowę 
Co najmniej o połowę skrócił 
się czas dotarcia ratowników 
medycznych do mieszkańców 
gminy Kolbud. Jest to efekt 
dodatkowego zespołu ratow-
nictwa medycznego, któ-
ry stacjonuje w  kolbudzkim 
ośrodku zdrowia. Karetka po-
zostaje do dyspozycji miesz-
kańców powiatu gdańskiego 

codziennie przez 12 godzin.
Miesiąc temu wojewoda po-
morski Dariusz Drelich i sta-
rosta gdański Marian Cichon 
podpisali umowę na zakup no-
wego ambulansu. Dzięki temu 
na terenie powiatu gdańskiego 
działa już piąty zespół ratow-
nictwa medycznego.
 – Kilka powodów wpłynęło 

na to, że piąty już zespół ra-
townictwa medycznego działa 
na terenie naszego powiatu. 
Pierwszym z  nich jest szybki 
wzrost liczby mieszkańców 
tej części powiatu. Gmina 
Kolbudy łącznie z  sąsiednią 
gminą Przywidz liczy już nie-
co ponad 30 tysięcy miesz-
kańców. Drugim powodem 
jest budowa obwodnicy me-
tropolitalnej, która powodu-
je utrudniony dojazd karetki 
z  Pruszcza Gdańskiego lub 
Gdańska regularnie zakorko-
waną Obwodnicą Trójmiasta 
do potrzebujących w  gmi-
nie Kolbudy. Przypomnę, że 
w ubiegłym roku – przez mie-
siąc – karetka stacjonowała już 
w tym miejscu, a czas dotarcia 
do pacjenta skrócił się wtedy 
o  połowę. W  związku z  tym 
robiliśmy wszystko, aby ze-
spół ratownictwa medyczne-
go stacjonował w  Kolbudach 
na stałe – mówi „Panoramie” 
Marian Cichon. 
Dodać w tym miejscu jeszcze 

warto, że w przeciągu tych 30 
dni odnotowano blisko 100 
wyjazdów. 
W tej chwili ambulans w Kol-
budach stacjonuje od 8.00 do 
20.00 i  wydaje się, że jest to 
dobra decyzja, ponieważ wła-
śnie w  tych godzinach ma 
miejsce największy ruch na 
drogach. Władze powiatu 
dążą do tego, aby zespół ra-
townictwa medycznego dzia-
łał na terenie kolbudzkiej 
gminy przez całą dobę, ale 
podjęcie odpowiedniej decyzji 
nie leży już w gestii powiato-
wych samorządowców. 
 – Zależy na tym, ponieważ 
w  znacznym stopniu popra-
wiłoby się bezpieczeństwo 
mieszkańców i  turystów od-
poczywających na naszym 
terenie – dodaje starosta 
gdański. – Już kilka lat temu 
również samorząd gminy Ce-
dry Wielkie przygotował od-
powiednie warunki do pra-
cy dla ratowników medycz-
nych. Czynimy starania, aby 

ambulans również na Żuła-
wach Gdańskich miał swoją 
stałą bazę. Na razie musimy 
jednak uzbroić się w  cierpli-
wość, ale jestem dobrej myśli 
i  wierzę, że niebawem w  po-
wiecie gdańskim działać bę-
dzie sześć zespołów ratownic-
twa medycznego.
 – Faktycznie, na przyjęcie ra-
towników wszystko jest już 
gotowe. Mamy argumenty, 

aby kolejny zespół stacjonował 
w Cedrach Wielkich. Mam tu 
na myśli chociażby trasę eks-
presową. Na ten temat też pro-
wadzę rozmowy z  wojewodą 
i liczę, że niebawem będziemy 
mogli przekazać mieszkańcom 
dobre wiadomości – dodaje Ja-
nusz Goliński, wójt gminy Ce-
dry Wielkie.

(lubek)

wydarzenia

bardziej ambitne, ale na ich re-
alizację potrzeba też znacznie 
większych środków. Władze po-
wiatu i  szkoły chcą odrestauro-
wać obiekt, by stał się on perełką 
Pruszcza Gdańskiego i ul. Woj-
ska Polskiego.
W  tej szkole od nowego roku 
szkolnego rozpocznie naukę ok. 
1300 uczniów. To pokazuje, jak 
dynamicznie rozwija się prusz-
czańska placówka, która jest 
w  tej chwili największą szkołą 
ponadpodstawową w  powiecie 
gdańskim.
  – Dzięki temu, że budynek po 
szkole katolickiej wrócił do na-
szej szkoły, mamy do dyspozy-
cji więcej sal lekcyjnych, dzięki 
czemu lekcje będą mogły odby-
wać się w  systemie jednozmia-
nowym. Wpłynie to pozytywnie 
na komfort nauczania – dodaje 
Krzysztof Niecko. 
Uczniowie klas VIII najbardziej 
interesowali się profilem logi-
stycznym, gdzie na jedno miejsce 
mieliśmy aż czterech chętnych. 
- Zainteresowanie tym kierun-
kiem było tak duże, że za zgodą 
organu prowadzącego otworzy-
liśmy dodatkową klasę w  zawo-
dzie technik logistyk. Dużym 

powodzeniem cieszył się też kie-
runek technik architektury krajo-
brazu oraz klasa liceum o profilu 
usportowionym. Jest to nowość 
w  naszej szkole. Uruchomiliśmy 
taki kierunek, ponieważ chcieli-
śmy wyjść naprzeciw oczekiwa-
niom młodzieży i  klubów spor-
towych. To nasz pilotażowy pro-
jekt, ale mam nadzieję, że będzie 
cieszyć się dużym zainteresowa-
niem uczniów również w  kolej-
nych latach. W  nadchodzącym 
roku szkolnym, w szkole otwiera 
się również Szkoła Branżowa II 
stopnia, w zawodach technik lo-
gistyk oraz technik usług fryzjer-
skich. Szkoła ma funkcjonować 
w  trybie zaocznym – informuje 
dyrektor.

„SZANSA NA ROZWÓJ 
SZKOŁY I BRANŻY 
FRYZJERSKIEJ”
„Ogrodnik”, podobnie jak szko-
ła w  Rusocinie, będzie zabiegać 
o  rządowe wsparcie na stworze-
nie Branżowego Centrum Umie-
jętności związanego z branżą fry-
zjerską. Placówka walczy o  do-
finansowanie rzędu ok. 10 mln 
zł, które byłoby przeznaczone 
na stworzenie nowych pracowni 

fryzjerskich w budynku dawnego 
internatu. Dodajmy, że do 2026 
roku działalność centrum finan-
sowana byłaby ze środków rzą-
dowych i pozwoliłaby nieodpłat-
nie przeszkolić ponad 200 osób 
chcących rozwijać lub uzupełniać 

swoje kwalifikacje zawodowe. 
– Chcemy, by było to coś niepo-
wtarzalnego, co umożliwi zarów-
no młodzieży i osobom dorosłym 
zdobywanie oraz poszerzanie 
swoich umiejętności w  zakre-
sie fryzjerstwa. W  tej chwili na 

Pomorzu nie ma żadnego Bran-
żowego Centrum Umiejętności. 
Jest to niepowtarzalna szansa 
rozwoju dla naszej szkoły i  nie 
możemy jej zaprzepaścić. To 
również szansa rozwoju branży 
fryzjerskiej nie tyle na Pomorzu, 

ale w całym północnym regionie 
Polski, ponieważ najbliższe fry-
zjerskie centrum branżowe po-
wstać ma w… Krakowie  – przy-
znaje Krzysztof Niecko.

Krzysztof Lubański

  Uroczyste podpisanie umowy na zakup ambulansu,  
który stacjonuje w kolbudach

  w cedrach wielkich jest już wszystko gotowe na przyjęcie 
zespołu ratownictwa medycznego. piotr Jaśniewski, z-ca wójta 
gminy cedry wielkie, przy przyłączu elektrycznym do karetek
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– Uzupełniamy dotychczaso-
we działania na rzecz poprawy 
bezpieczeństwa o  miasteczka 
ruchu drogowego – zapowia-
da wicewójt gminy Pruszcz 
Gdański Daniel Kulkowski. 
– Zależy nam na tym, aby 
uczniowie mogli poznawać za-
sady bezpieczeństwa przy jed-
noczesnym oswajaniu się z wa-
runkami drogowymi. Dzięki 
nowej infrastrukturze, przy 
współpracy Komendy Powiato-
wej Policji w  Pruszczu Gdań-
skim, Straży Gminnej Gminy 
Pruszcz Gdański i Pomorskie-
go Ośrodka Ruchu Drogo-
wego, będzie to możliwe już 
w nowym roku szkolnym.
W  ramach inwestycji jeszcze 
w tym roku zostaną wykonane 
stacjonarne miasteczka rowe-
rowe przy szkołach podstawo-
wych w Straszynie i Wiślince, 
ponadto zostaną zakupione 
mobilne miasteczka rowerowe 
dla szkół w Łęgowie i Rotman-
ce oraz trenażer czasu reakcji 
dla szkoły w Przejazdowie. 
Jednocześnie powstanie pięć 

wyniesionych przejść dla pie-
szych: dwa na ul. Pocztowej 
w Straszynie (przy przedszko-
lu), jedno na ul. Aleja Piłsud-
skiego w Rotmance (przy szko-
le), dwa przy ul. Rataja w Ru-
socinie (przy szkole). 
Wartość projektu to 431 
485,62 zł, zaś pozyskane 

dofinansowanie – 366 762,77 
zł.
Inwestycja zostanie zreali-
zowana w  ramach Programu 
Operacyjnego Infrastruktu-
ra i  Środowisko na lata 2014–
20220, Priorytet III: „Roz-
wój sieci drogowej TEN-T 
i  transportu multimodalnego” 

w Działaniu 3.1 „Rozwój dro-
gowej i  lotniczej sieci TEN-T, 
konkurs NR POIOŚ.3.1/1/22 
pn. Bezpieczny pieszy – do-
posażenie przejść dla pieszych 
i doposażenie szkół w zakresie 
edukacji komunikacyjnej.

(MB)

SZCZĘŚLIWY MOMENT DLA 6 RODZIN

klucze odebrane! 

Szczęśliwy dzień dla sze-
ściu rodzin z  gminy Pruszcz 
Gdański, które długo czeka-
ły na własne cztery kąty. Dziś 
odebrały klucze do nowych 
mieszkań komunalnych przy 
ul. Sadowej w Rokitnicy. 
Inwestycja obejmowała nie 
tylko projekt i budowę miesz-
kań (1,2 i 3-pokojowych), ale 
również zagospodarowanie 

terenu (również pod kątem 
kolejnych budynków komu-
nalnych w przyszłości). 
Podczas oficjalnego otwarcia 
inwestycji klucze do miesz-
kań odebrały cztery z  sześciu 
rodzin. Mieszkania zostały 
wykończone „pod klucz”. Wy-
starczy je tylko umeblować. 
Obdarowane rodziny nie kry-
ły radości i wzruszenia.

– Czekałam na mieszka-
nie 13 lat – przyznała jedna 
z lokatorek. 
 – Liczę na to, że będzie się 
Państwo dobrze mieszkało. 
Liczę też, że będziecie o  nie 
dbać jak o swoje – powiedzia-
ła Magdalena Kołodziejczak, 
wójt gminy Pruszcz Gdański. 

(MB)

POWSTANIE 5 WYNIESIONYCH PRZEJŚĆ

Gmina pruszcz Gdański pozyskała środki na realizację dwóch przedsięwzięć, które znacznie po-
prawią bezpieczeństwo niechronionych uczestników ruchu: powstanie pięć wyniesionych przejść 
dla pieszych przy szkołach i przedszkolu oraz miasteczka ruchu drogowego do edukacji komuni-
kacyjnej najmłodszych.  

Bezpieczny pieszy w gminie Pruszcz gdański
GOŚCILI DZIECI Z UKRAINY

Pożegnania nadszedł czas
Dobiegł końca tygodniowy 
pobyt grupy 30 dzieci z objętej 
wojną Ukrainy – z partnerskiej 
gminy Jaworów. 
 – Bardzo nam się podobało! 
Dziękujemy! Przyjedziemy tu 
jeszcze raz! – zapewniali wypo-
częci i pełni pozytywnej ener-
gii uczestnicy wypoczynku.
Dzieci, które zwiedziły najpięk-
niejsze zakątki gminy i całego 
regionu, gorąco podziękowa-
ły Magdalenie Kołodziejczak, 

wójt gminy Pruszcz Gdański 
za zaproszenie, spontanicznie 
mocną ją przytulając. Podczas 
pożegnania nie zabrakło łez 
wzruszenia. 
Trzymamy kciuki za bezpiecz-
ny powrót młodzieży do stę-
sknionych rodzin. A  przede 
wszystkim – za zwycięstwo 
Ukrainy.  

(MB)

POĆWICZĄ JESZCZE W TYM ROKU

Budują tor szkoleniowy  
dla strażaków

Jeszcze w  tym roku oddany 
zostanie do użytku profesjo-
nalny toru szkoleniowy, po-
wstający w sąsiedztwie remizy 
Ochotniczej Straży Pożarnej 
w  Wiślinie. Obiekt posłuży 
druhom z całej gminy Pruszcz 
Gdański, a nawet z powiatu. 
W  Urzędzie Gminy Pruszcz 
Gdański została podpisa-
na umowa z  wykonawcą – 
3JM MICHAŁ BRYŁKA 
z Kwidzyna. 
Inwestycja pochłonie 1 790 

000 zł. Urząd Marszałkow-
ski Województwa Pomorskie-
go wsparł zadanie kwotą 500 
000 zł. Z kolei powiat gdań-
ski przeznaczył na ten cel 300 
000 zł. 
Ogrodzony i oświetlony szko-
leniowy kompleks treningo-
wo-sportowy (m.in. z  torem 
przeszkód, bieżniami i  ko-
morą zadymiającą) posłuży 
do edukacji dzieci i  młodzie-
ży. Najmłodsi druhowie będą 
mieli sposobność ćwiczyć pod 

okiem starszych i  bardziej 
doświadczonych strażaków, 
nabywając odruchy i  umie-
jętności, które w  przyszłości 
zapewnią skuteczne działania 
w czasie realnych zdarzeń. 
Profesjonalny tor przyczyni 
się do jeszcze lepszego wy-
szkolenia ochotników, którzy 
już dziś są bardzo mocnym 
wsparciem dla zawodowych 
strażaków.

(MB)

  okolica remizy osp, przy której powstanie tor szkoleniowy. zdjęcie archiwalne.
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STĄD WYPŁYWAJĄ NA SZEROKIE WODY 

rockblu przywidz Festiwal przeszedł już do historii. muzyczne święto, które odbywało się na przywidzkim bulwarze ze-
społu czerwonych Gitar, jego uczestnicy przeżywają do dziś. można więc śmiało powiedzieć, że ciężka praca producenta 
– Gminnego ośrodka kultury – zakończyła się sukcesem, a my z niecierpliwością czekamy na kolejną imprezę.

rockblu – Święto Przywidza 

W  tym roku na przywidzkim 
festiwalu wystąpiły cztery ze-
społy. Najpierw zaprezento-
wały się wschodzące gwiazdy 
muzyki, a więc Stowarzyszenie 
Teatralne „Ingenium” i  zespół 
Klint. 
 – Od lat mówimy głośno, że 
Rockblu Przywidz Festiwal jest 
imprezą, która przede wszyst-
kim promować ma artystów 
rozpoczynających swoją wielką 
muzyczną przygodę. Dajemy 
im szansę pokazania się sze-
rokiej publiczności i  wierzy-
my, że dla niektórych będzie 
to milowy krok na drodze do 
sukcesu. Kto wie, może za kil-
ka lat okaże się, że jakiś zespół 
swoja własną drogę do wiel-
kiej, światowej kariery rozpo-
czynał w  Przywidzu – mówi 
nam Anna Zulewska, dyrektor 
Gminnego Ośrodka Kultury 
w Przywidzu.
Tuż przed gwiazdą wieczoru 
wystąpił – pochodzący z Przy-
widza – Wiktor Dyduła. Gości 
rockowej imprezy rozgrzał do 
czerwoności Krzysztof Skiba 
z zespołem Big Cyc i to właśnie 
ich płyta zawisła na pomniku 
Korzenie Rocka, znajdującym 

się na przywidzkim bulwarze.
 – Myślę, że dobór tegorocznej 
gwiazdy był strzałem w  dzie-
siątkę. Krzysztof Skiba i  Big 
Cyc należą do polskiej czo-
łówki muzyki rockowej. Poza 
tym Krzysztof Skiba to czło-
wiek o  wielu twarzach, który 
doskonale wie, jak przyciągać 
publiczność – mówi nam Ma-
rek Zimakowski, wójt gminy 

Przywidz. – Do tej pory nie 
mieliśmy szczęścia do pogo-
dy, dlatego koncerty odby-
wały się w  hali. Tym razem 

postanowiliśmy zaryzykować 
i  opłaciło się. Święto Przy-
widza zakończyło się pełnym 
sukcesem, a to też zasługa pra-
cowitej, ale skromnej ekipy 
GOK. Korzystając z okazji, już 
teraz zapraszam na kolejną edy-
cję Rockblu Przywidz Festiwal.
 – Cieszymy się, że w tak pięk-
ny sposób możemy świętować 
35-lecie swojej twórczej pracy. 

Dziękujemy, że Przywidz wła-
śnie w taki sposób uhonorował 
nasz jubileusz – mówi Krzysz-
tof Skiba. 
Impreza nie mogłaby się odbyć, 
gdyby nie wsparcie instytucji, 
urzędów, organizacji i  prywat-
nych firm. Organizatorzy za 
naszym pośrednictwem dzięku-
ją: Urzędowi Marszałkowskie-
mu Województwa Pomorskie-
go, Starostwu Powiatowemu 
w Pruszczu Gdańskim, Banko-
wi Spółdzielczemu w  Pruszczu 

Gdańskim, Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych, Nadleśnictwu 
Kolbudy, Restauracji Widok, 
Małej Szwajcarii – Camping 20 
i Karczmie Przywidzkiej. 
Patronat prasowy na festiwalem 
objęła TVP 3 Gdańsk i „Pano-
rama Pomorza”. 
Podziękowania skierowane są 
również do: OSP Przywidz, 
OSP Jodłowno, przywidzki 
oddział Zrzeszenia Kaszubsko
-Pomorskiego, KGW Przywidz, 

KGW Nowa Wieś Przywidzka, 
Sołectwa Jodłowno, Sołectwa 
Nowa Wieś Przywidzka, Woje-
wódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska w Gdańsku i Fun-
dacji Hospicyjnej im. Św. Fran-
ciszka Ksawerego w Przywidzu 
oraz do patronów honorowych: 
Mieczysława Struka – marszał-
ka województwa pomorskiego 
Marka Zimakowskiego – wójta 
gminy Przywidz.

(lubek)
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ROK OBFITUJĄCY W DOTACJE

na remonty kościołów otrzymali 900 tysięcy
Blisko 900 tysięcy złotych 
wydanych będzie na remont 
dwóch kościołów Przywidzu. 
Pieniądze pochodzą ze środ-
ków centralnych, a  z  symbo-
licznym czekiem do przywidz-
kiej parafii przyjechał poseł 
Karol Rabenda.
Pieniądze mają być wydatko-
wane na remont kościołów: 
p.w. Św. Franciszka Ksawere-
go i p.w. Matki Boskiej Królo-
wej Różańca Świętego. Wnio-
sek o  dotacje złożył Urząd 
Gminy Przywidz.
 – Na terenie naszej gminy 
nie ma zbyt wielu zabytków, 
a wśród nich znajdują się rów-
nież domy należące do osób 
prywatnych. Rządowe dota-
cje były tym razem przeka-
zywane na remonty kościołów 
– mówi „Panoramie” Marek 
Zimakowski, wójt gminy Przy-
widz. – Jednym z ważniejszych 
zabytków ocalałych na tere-
nie naszej gminy jest chociaż-
by dawna szkoła szybowcowa, 
która w  tej chwili znajduje się 
w  rękach prywatnych. Jej wła-
ścicielem jest Adam Stacho-
wicz, twórca Pomnika Korzenie 
Rocka. Zastanawiamy się, jak 
wspólnie zająć się remontem 
dawnej szkoły, ponieważ ten 
zabytek jest już tak zniszczony, 

że wymaga natychmiastowych 
działań. Mam nadzieję, że uda 
się pozyskać zewnętrzne dofi-
nansowanie na odrestaurowanie 
tego obiektu.
Jak mówi Marek Zimakow-
ski, pewnych nakładów finan-
sowych wymaga też świątynia 
w  Jodłownie. Remont przy-
dałby się też dawnej szkole 
w  Starej Hucie, na wykorzy-
stanie której nie ma w tej chwili 

żadnego pomysłu. Jednym z po-
mysłów jest utworzenie wiej-
skiej świetlicy.
Dodajmy, że pieniądze na re-
monty przywidzkich świątyń 
zostały przekazane w  ramach 
Rządowego Programu Odbu-
dowy Zabytków, którego ce-
lem jest wspieranie samorzą-
dów w poprawianiu stanu, od-
budowie i remontach obiektów 
zabytkowych. 

 – Śmiem twierdzić, że w tym 
roku otrzymaliśmy rekordo-
wą ilość dofinansowań. Poza 
pieniędzmi na zabytki otrzy-
maliśmy również środki na 
budowę dwóch sal sportowych 
w Pomlewie i Trzepowie oraz 
na remonty dróg – przypomi-
na Marek Zimakowski.

(lubek)
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TŁUMY NA PIKNIKU WOJSKOWYM

takiego wydarzenie w gminie trąbki wielkie jeszcze nie było. na trąbeckim stadionie odbył się piknik wojskowy „silna 
biało-czerwona”. można było obejrzeć sprzęt naszej armii, a przy okazji obejrzeć muzyczne popisy  orkiestry wojskowej 
z bydgoszczy i zespołu estradowego klubu marynarki wojennej z Gdyni „riwiera”.

wyjątkowe święto w trąbkach wielkich

W  całym kraju zorganizowa-
no 71 pikników wojskowych. 
Jeden z nich odbył się w Trąb-
kach Wielkich.
 – Byliśmy świadkami niezwy-
kłego wydarzenia, które nigdy 

wcześniej nie było organizo-
wane w naszej gminie. Była to 
dla nas doskonała promocja, bo 
do Trąbek Wielkich zjecha-
ły prawdziwe tłumy. Była to 
doskonała okazja, by na żywo 

zobaczyć sprzęt, z którego ko-
rzysta polska armia, ale i  roz-
mów z  żołnierzami. Dziękuję 
przy okazji wszystkim tym, 
dzięki zaangażowaniu któ-
rych mogliśmy w  Trąbkach 

Wielkich obchodzić Święto 
Wojska Polskiego – mówi „Pa-
noramie” Błażej Konkol, wójt 
gminy Trąbki Wielkie.

(KL)
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PRUSZCZ GDAńSKI

nowy teren rekreacyjny 
Lada dzień mieszkańcy 
Pruszcza Gdańskiego będą 
mogli korzystać z  nowego 
terenu rekreacyjnego, który 

wybudowany został przy uli-
cy Olszewskiego. Całkowity 
koszt inwestycji wyniósł oko-
ło 4 milionów złotych. 

rozMaitoŚci

Pruszczanka z  zamieszkania, 
a  wielkopolanka z  pochodze-
nia trafiła na Pomorze za swo-
im mężem Ryszardem, który 
był znakomitym kolarzem, ści-
gającym się m.in. w  barwach 
Neptuna Gdańsk. Po zakoń-
czonej karierze zajął się rzeź-
biarstwem. Z  kolei Pani Ania 
od siostry i kuzynki zaraziła się 
haftem. 
 – Teraz jest to moja pasja. Ko-
cham ten haft i  dla mnie jest 
to najlepszy sposób na spędza-
nie wolnego czasu. Swoje sto-
isko wystawiliśmy także na 
Jarmarku Dominikańskim, by 
ludzie dostrzegli haft i  kulturę 
kaszubską – mówi nam Anna 
Prill. – Moim oczkiem w  gło-
wie jest „złotnica”, czyli haft 
wykonywany złotymi i  srebr-
nymi nićmi. Wykonuję pasy, 
serdaki, czepce, opaski, branso-
letki, a nawet sukienki. Chcemy 
wyjść na zewnętrz, by jak naj-
szerszemu gronu osób pokazać, 
jak piękny jest to haft. 
Dodajmy w  tym miejscu, że 
„złotnica” jest technicznie 

najbardziej wymagającą odmia-
ną i  zarazem najstarszą szkołą 
haftu kaszubskiego. Niegdyś tą 
techniką ozdabiano czepce bo-
gatych Kaszubek.
 – Wyhaftowane przedmioty 
trafiają do różnych osób, a nawet 
na wystawy do muzeów. Jedną 
z torebek w 2017 roku, podczas 

wizyty w  Polsce, otrzymała 
księżna Kate. Prace z  haftem 
kaszubskim otrzymała rów-
nież żona Krzysztof Zanussie-
go, wnuczka generała Maczka 
– Karolina Maczek. Niebawem 
torebkami obdarowane będą 
też prezydent Gdańska Alek-
sandra Dulkiewicz, Danuta 

Wałęsa oraz Danuta Stenka. 
Musze przyznać, że jestem bar-
dzo dumna z faktu, że tak zna-
ne kobiety będą posiadały moje 
torebki – przyznaje mieszkanka 
Pruszcza Gdańskiego.
Motywami zdobniczymi haftu 
są kwiaty i  owady. Elementy 
wzornictwa uznawanego za haft 
kaszubski występują również 
w  paramentach liturgicznych 
pochodzących z XVII i XVIII 
wieku. Kolebką haftu kaszub-
skiego były klasztory norberta-
nek w Żukowie i benedyktynek 
w Żarnowcu. 
 – Chciałam, aby haft kaszub-
ski nie był jedynie postrzegany 
jako element folkloru, ale jako 
sztuka, która może być dostęp-
na szerokiemu gronu odbiorców 
i  być obecna w  naszym życiu. 
Chciałabym również, aby haft 
kaszubski rozwijał się i przycią-
gał ludzi. To nasza tożsamość, 
nasza historia, która ma wiele 
do zaoferowania światu – pod-
sumowuje Anna Prill.

(lubek)

Z POMORZA NA CAŁY ŚWIAT

anna prill z pruszcza Gdańskiego to chyba największa ambasadorka pomorza i kaszub w polsce 
i na świecie. torebki, które wyszły spod jej ręki, posiadają osobistości świata kultury. Jedną 
z nich obdarowana została również księżna kate. 

Przywraca blask zapomnianemu 
kaszubskiemu haftowi

BĘDĄ PIENIĄDZE DLA DZIAŁKOWCÓW

Miejsca wielopokoleniowych spotkań
Samorząd województwa po-
morskiego przygotował pi-
lotażowy program wspar-
cia Rodzinnych Ogródków 
Działkowych. Pieniądze 
z  budżetu województwa bę-
dzie można przeznaczyć np. 
na infrastrukturę czy rewi-
talizację terenów zielonych. 
Szczegółowe zasady progra-
mu zostaną opublikowane na 
początku przyszłego roku
 – Czym tak naprawdę są Ro-
dzinne Ogrody Działkowe? 
Wielu ludzi uważa, że ROD 
to przeżytek. Tak jednak nie 
jest. To choćby wspaniałe 
miejsca wielopokoleniowych 
spotkań. Pamiętajmy też, że 
ogrody działkowe to piękna 
przestrzeń, prawdziwe zie-
lone płuca miast – podkreśla 
Mieczysław Struk, marsza-
łek województwa pomorskie-
go. Zwłaszcza teraz, w czasie 
gwałtownych zmian klima-
tycznych, takie przestrzenie 
są szczególnie cenne. Warto 
też pamiętać, że działkow-
cy to bardzo często senio-
rzy. Dla nich własna działka 
to całe życie. Miejsce pra-
cy, odpoczynku czy spotkań 
z innymi.
Gdański okręg Polskie-
go Związku Działkowców 

obejmuje teren praktycznie 
całego województwa pomor-
skiego. W  okręgu jest około 
200 ogrodów działkowych. 
A  liczba działkowców sięga 
blisko 50 tysięcy. 
 – Niestety niektóre ogród-
ki są zagrożone likwidacją. 
Problemem jest brak przy-
łącza wodnego czy sprawy 
związane z  zagospodarowa-
niem śmieci. Dlatego po-
morski samorząd wychodzi 

z  inicjatywą pilotażowego 
programu. Wsparcie finan-
sowe będzie można przezna-
czyć na infrastrukturę, np. 
oświetlenie, parkingi, remont 
alejek, ale też rewitalizację 
ogródków, oczek wodnych 
czy stawów – informuje Do-
rota Patzer z Biura Prasowego 
Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Pomorskiego.

(GR)
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Oferta mieszkań Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Południe” jest 
spełnieniem marzeń tych, któ-
rzy oczekują miejsca spokojne-
go, z  szybkim i  świetnym do-
jazdem do centrum Gdańska, 
a mimo to blisko przyrody.
 – Bez wątpienia atutem na-
szych budynków jest loka-
lizacja. Domy przy ulicy 
Zygmunta Rumla znajdu-
ją się blisko centrum Gdań-
ska, a  jednocześnie sąsiadują 
z  otuliną Parku Oruńskiego, 
na której urządzono tereny 
spacerowo-rekreacyjne. Bli-
skość komunikacji publicznej 
powoduje, że z  Oruni Górnej 
dojechać można bezpośred-
nio niemal w  każde miejsce 
Gdańska, ale z  drugiej strony 
może się okazać to zbyteczne, 
ponieważ większość obiektów 
użyteczności publicznej znaj-
duje się na wyciągnięcie ręki. 
Dzięki wielu inwestycjom 
zarówno spółdzielczym, jak 
i  miejskim możemy zagwa-
rantować mieszkańcom do-
stęp do kompleksowych usług 
i  pełnej infrastruktury, co na 
pewno ucieszy młode rodziny 
z dziećmi, ale także seniorów. 
Na wyciągnięcie ręki dostępne 
są liczne place zabaw, boisko 
sportowe, kort tenisowy. Starsi 
mieszkańcy mogą odpocząć na 
ławkach, które znaleźć można 
w  wielu miejscach osiedla – 
mówi Hanna Ulewicz, prezes 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Południe”.
W  tej chwili spółdzielnia po-
siada do sprzedania ostat-
nie mieszkanie w  budynku 
wielorodzinnym przy ulicy 
Rumla, który zostanie oddany 

do użytku we wrześniu 2023 
roku. Niebawem ma ruszyć 
budowa ostatniego już budyn-
ku wielorodzinnego na tym 
osiedlu, który swoją archi-
tekturą przypominać będzie 
dwa inne budynki na tej ulicy. 
Znajdować się w  nim będzie 
36 mieszkań o powierzchni od 
40 do 80 m2 z miejscem posto-
jowym w  hali garażowej oraz 
komórką lokatorską. Niewąt-
pliwym atutem mogą być rów-
nież duże balkony.

Orunia Górna to nie tylko 
gwarancja spokoju czy bli-
skości natury. Można tu ko-
rzystać z  sieci sklepów, usług 
bankowych i medycznych. Na 
osiedlu działa żłobek, przed-
szkole i  szkoła podstawowa, 
z czego szczególnie zadowolo-
ne powinny być młode rodziny 
z dziećmi.
 – Coś dla siebie powinny też 
znaleźć osoby, które w sposób 
aktywny lubią spędzać wol-
ny czas. Do ich dyspozycji 

pozostaje boisko sportowe, 
korty tenisowe czy siłownia na 
świeżym powietrzu. W  cza-
sie letnich wakacji i  zimowej 
przerwy spółdzielnia orga-
nizuje zajęcia dla najmłod-
szych. Z  kolei osoby starsze 
mogą uczestniczyć w zajęciach 
organizowanych przez nasz 
klub seniora – dodaje Hanna 
Ulewicz.
Wykorzystanie nowoczesnych 
technologii powoduje, że ofer-
ta Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Południe” staje się niezwykle 
konkurencyjna na rynku de-
weloperskim, ponieważ nowe 
mieszkania są komfortowe 
i oszczędne w użytkowaniu.
Osoby zainteresowane pro-
pozycją odsyłamy do siedziby 
Spółdzielni, gdzie dowiedzieć 
się można wszelkich szczegó-
łów na temat budynków przy 
ul. Rumla.

(lubek)

KOMFORTOWE I OSZCZĘDNE W UŻYTKOWANIU

przy wyborze nowego miejsca do mieszkania bierzemy pod uwagę różne aspekty, ale zawsze na plan pierwszy wysuwają się 
kwestie lokalizacyjne, dostępność do infrastruktury społecznej oraz możliwości finansowe. niemal wszystkie te warunki 
spełniają mieszkania budowane przez spółdzielnię mieszkaniową „południe” na oruni Górnej.

Mieszkania z perspektywą  
w zasięgu ręki 
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wody martwej wisły w błotniku ponownie pulsowały energią, rytmicznym dźwiękiem i wewnętrzną siłą wspólnot. 
to czas regat smoczych łodzi – wydarzenia, które kolejny raz przyciągnęło do naszego portu załogi z całego regionu.

energia, rytm i siła wspólnoty na wodach w Błotniku 

Właśnie z  myślą o  promo-
waniu ducha wspólnoty oraz 
o  zachęcaniu do aktywnego 
spędzania czasu na wodzie 
zrodził się pomysł organiza-
cji corocznych Regat Smo-
czych Łodzi.
 – To wydarzenie łączy za-
równo pasjonatów sportów 
wodnych, jak i osoby chcące 
spróbować czegoś nowego 
i  zabawnego. Każda druży-
na pracuje razem, w  zgra-
nym rytmie, aby pokonać 
trasę i  zdobyć tytuł zwy-
cięzcy. Współzawodnictwo 
jest niesamowicie emocjo-
nujące, a  publiczność na 
brzegu gromkimi oklaskami 
dopinguje zawodników do 
osiągnięcia najlepszych wy-
ników – podkreśla Łukasz 
Żarna, dyrektor Żuławskie-
go Ośrodka Kultury i Spor-
tu w Cedrach Wielkich.
Tegoroczna impreza była 
wyjątkowa, ponieważ ob-
f itowała w  rekordy. W  re-
gatach wzięło udział aż 
410 zawodników z  20 k lu-
bów. W  46 wyścigach 

wystartowało 51 osad.
 – Nasza marina staje się 
centralnym punktem dla 
miłośników żeglarstwa, za-
równo dla zawodowców, jak 
i  amatorów. Jej malownicze 

położenie, udogodnienia 
i  zaplecze techniczne spra-
wiły, że przyciąga ona jed-
nostki z  całego regionu. 
Jednak to nie tylko dostęp 
do wody sprawia, że port 

w  Błotniku jest tak wyjąt-
kowy. To również organiza-
cja wielu imprez wodniac-
kich, które ożywiają mari-
nę – mówi Janusz Goliński, 
wójt gminy Cedry Wielkie. 

– Po ostatnich regatach je-
stem spokojny o  przyszłość 
smoczych regat. Jesteśmy 
dumni, że możemy być czę-
ścią tego wyjątkowego wy-
darzenia, które już teraz 

pozostawiło trwały ślad 
w  historii gminy. Do zoba-
czenia na wodzie!

(lubek)

REKORDOWA LICZBA SMOCZYCH ŁODZI

SYMBOL LATA W GMINIE CEDRY WIELKIE

Jubileuszowy rajd rowerowy po żuławach
Od kilkunastu lat nieodłącz-
nym elementem lata w gminie 
Cedry Wielkie jest Żuław-
ski Rajd Rowerowy. Każde-
go roku w  imprezie, organi-
zowanej przez Gminę Cedry 
Wielkie i  Żuławski Ośrodek 
Kultury i Sportu, bierze udział 
ponad setka miłośników rowe-
rowej turystyki.
W tym roku 120 uczestników 
żuławskiego rajdu miało do 
pokonania ok. 70-kilometro-
wą trasę. Z portu w Błotniku 
wiodła ona przez Świbno, So-
bieszewo, Wiślinka, Koszwa-
ły, Suchy Dąb, Steblewo do 
miejsca startu, a więc mariny. 
Wśród rajdowców byli stali 
bywalcy, ale też osoby, które 
w rajdzie uczestniczyły pierw-
szy raz.
 – Bardzo ciekawa impreza. 
Szczególnie urzekły mnie wi-
doki, które mogliśmy podzi-
wiać, jadąc ścieżką po wale 
wiślanym. Dopisała nam po-
goda, a organizacja rowerowej 
wyprawy była na najwyższym 
poziomie – mówi nam Marcin.
 – W  rajdzie uczestniczy-
my chyba piąty raz. Każdego 
roku organizacja imprezy jest 
coraz lepsza. Warto również 
powiedzieć, że w  czasie jazdy 
czujemy się bezpieczni, bo nad 

wszystkim czuwają policjanci. 
Bardzo dobrze, że co roku ina-
czej wytyczana jest trasa rajdu, 
dzięki czemu rowerzyści mogą 
podziwiać inne widoki – dodają 
kolejni rowerzyści.
Organizatorzy imprezy dla 
wszystkich uczestników przy-
gotowali medale. Nagrodzono 
również najstarszych i  najmłod-
szych rajdowców (Czesława Maj-
kowskiego i Grażynę Brelas oraz 
Cypriana Siwonię, Agatę Stę-
kowską). Prezent z okazji urodzin 
otrzymał z kolei Dariusz Saluk.

 – Dziękuję organizatorom za 
wzorowo przygotowaną im-
prezę, a uczestnikom za udział 
w  wyprawie po Żuławach 
Gdańskich. Wierzę, że wielu 
z  Was zawita do naszej gmi-
ny również w przyszłym roku. 
Żuławski Rajd Rowerowy to 
symbol lata w  gminie Cedry 
Wielkie. To też kolejna im-
preza, o  której bardzo głośno 
mówi się w  pomorskim śro-
dowisku rowerowym – dodaje 
Janusz Goliński, wójt gminy 
Cedry Wielkie.

 – W tym roku mieliśmy wy-
jątkowe szczęście. Dopisa-
li nam uczestnicy i  pogoda. 
Cieszę się, że wydarzenie, or-
ganizowane od kilkunastu lat 
stało się tak popularne wśród 
rowerzystów i  na stałe wpi-
sało się do kalendarza rowe-
rowych imprez na Pomorzu 
– mówi Łukasz Żarna, dy-
rektor Żuławskiego Ośrodka 
Kultury i  Sportu w  Cedrach 
Wielkich.

(lubek)

PRUSZCZ GDAńSKI

orzeszkowa już gotowa
Zakończyła się przebudowa 
ul. Orzeszkowej i  ul Sien-
kiewicza wraz z  przebudową 
skrzyżowania ul. Kasprowi-
cza z  ul. Beniowskiego i  ul. 
Sienkiewicza  w  Pruszczu 

Gdańskim
Ostateczny koszt inwesty-
cji to kwota 6 077 238,10 zł. 
Część środków na realizację 
zadania pochodziła z Rządo-
wego Funduszu Polski Ład
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